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REVISTA PRESEI 

 

 Ce prevede Raportul „România Educată”, adoptat de Guvern / Colegiile 

universitare propuse inițial s-au transformat în „colegii terțiare 

nonuniversitare” / Au fost scoase tezele la gimnaziu și evaluările anuale la 

clasele primare 

Raportul prezidențial „România Educată” care a fost adoptat prin memorandum de 

către Guvern în ședința de miercuri este un document de 137 de pagini, structurat 

pe șapte capitole principale. 

Președintele Klaus Iohannis a participat la ședința de guvern. 

DOCUMENT RAPORTUL ROMÂNIA EDUCATĂ (.pdf - 137 pagini) 

Ce s-a modificat de săptămâna trecută până la publicarea raportului integral: 

Față de fișa de sinteză făcută publică marțea trecută s-a modificat denumirea 

colegiilor la care se poate intra fără bacalaureat, din „colegii universitare” în 

„colegii terțiare nonuniversitare”. 

Cum apăreau în fișa de sinteză: 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-14-24917084-0-raport-romania-educata-14-iulie-2021.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-14-24917084-0-raport-romania-educata-14-iulie-2021.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-14-24917084-0-raport-romania-educata-14-iulie-2021.pdf
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24902536-document-noutatile-din-proiectul-romania-educata-schema-parcursul-scolar-unui-elev-0-19-ani-evaluari-anuale-pentru-clasele-primare-fara-bacalaureat-colegii-universitare.htm
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Cum apare acum: 

 

UPDATE O altă modificare se referă la evaluările anuale la clasele primare, 

acestea nu mai sunt prevăzute. 

Ce prevedea schema parcursului școlar în fișa de sinteză de săptămâna trecută, la 

învățământul primar: 

 

Evaluări anuale, axate pe competențele cheie, așa cum sunt definite de profilul 

național al absolventului de învățământ primar. Vor include și un raport din partea 

unui consilier școlar. 
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Acest punct nu mai apare acum în raport: 

 

Nici tezele unice de la gimnaziu, care se susțin în prezent, nu mai apar în schema 

parcursului școlar. 

Ce prevedea șchema din fișa de sinteză: Teze cu subiect unic, axate pe 

competențele definite în profilul absolventului de învățământ gimnazial, la care se 

adaugă un raport din partea unui consilier școlar. 

Acum, se prevede doar: evaluarea curentă, la clasă, prin note (vezi imaginea de mai 

sus). 

*** 

Cele zece valori propuse pentru România Educată: echitate, integritate, starea de 

bine, profesionalism, excelență, respect, flexibilitate, diversitate, transparență, 

colaborare. 
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Despre bacalaureatul modificat: 

 Tranziția către învățământul superior este condiționată de promovarea unui 

bacalaureat unitar care este condiție de acces și conferă tuturor celor care îl 

promovează nivelul 4 de calificare. Acesta măsoară competențele elevilor în 

domenii-cheie, capacitatea lor de comprehensiune a unui text, abilitatea de a 

aplica instrumente matematice și alte competențe-cheie asociate trunchiului 

comun. Este standardizat, comparabil între sesiuni și predictiv pentru 

capacitatea de a progresa într-un mediu academic. 

Despre examenul de admitere la liceu și structura învățământului la liceu: 

 Atât liceele teoretice, cât și cele vocaționale și profesionale au dreptul (dar 

nu și obligația) de a organiza, examene de admitere, conform unei 

metodologii stabilite de către Ministerul Educației. Conținutul acestor 

examene va reflecta specificul educațional al fiecărei instituții și poate 

include probe vocaționale sau practice, iar, în cazul liceelor profesionale 

duale, probele pot fi organizate de către partenerul din mediul privat. 

 Cei care optează pentru a nu organiza un examen de admitere suplimentar 

vor utiliza rezultatele evaluării naționale pentru a departaja elevii, în cazul 

unui număr mare de cereri. 

 Elevii de clasa a VIII-a au dreptul de a se înscrie la examenul de admitere, 

iar cei care primesc o ofertă de studiu ca urmare a promovării acestuia, nu 

mai trebuie în mod obligatoriu să participe la Evaluarea Națională. 

 Învățământul secundar superior sau liceal se poate derula în licee teoretice, 

licee vocaționale și licee profesionale pentru elevii claselor IX-XII. Există 

trei rute distincte: teoretică, vocațională (cu profil militar, teologic, sportiv, 

artistic şi pedagogic) și profesională. Fiecare rută are multiple specializări și 

se derulează în contexte de învățare diverse, care să stimuleze creativitatea, 

spiritul critic și dorința de explorare/investigare a elevului. Se pune accent 

pe aplicații practice, proiecte și activități derulate în echipă. 

 Atât ruta profesională, cât și cea vocațională au o orientare practică și se pot 

derula, parțial, la potențiali angajatori sau instituții relevante (de exemplu, 

pentru filiera vocațională: cluburi sportive, săli de concerte etc.). O mare 
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parte dintre liceele profesionale au regim dual, în funcție de posibilitățile 

specifice și de capacitateea sectorului economic din fiecare regiune în parte. 

Despre restructurarea sistemului de management, inclusiv desființarea 

inspectoratelor: 

 

La nivelul Ministerului Educației, trebuie să existe, printre altele, structuri 

distincte, specializate pe domenii precum: 

 Elaborarea și monitorizarea politicilor publice din educație, definind totodată 

obiectivele și țintele naționale de politică publică, monitorizând translatarea 

acestora la nivel județean și atingerea lor. Aceasta ar trebui să dețină 

corespondenți în plan local, printr-o rețea adecvată de statisticieni cu acces 

la 

 datele și competențe de analiză și interpretare a acestora. 

 Administrarea rețelei școlare din perspectiva infrastructurii, resursei umane 

și asigurării sprijinului necesar derularea activităților educaționale și de 

management. 

 Realizarea, monitorizarea aplicării și revizuirea curriculumului național, 

organizarea evaluărilor și examenelor naționale, repere metodologice pentru 

zona de curriculum și evaluare etc. 

 Formarea continuă și asigurarea resurselor educaționale pentru întreg 

personalul din sistemul de educație preuniversitar. Totodată, se va asigura 

consiliere și orientare în sfera proiectelor și activităților care implică 

parteneriate sau accesarea de fonduri private, naționale sau europene. 

 

La nivel județean, arhitectura guvernanței se modifică după cum 

urmează: 

 Atribuțiile de asigurare a calității și inspecție școlară sunt preluate de către 

ARACIP, care va avea, la nivel județean, structuri deconcentrate denumite 

Direcții de Asigurare a Calității și Inspecție Școlară (DACIS). 
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 Actualele Inspectorate Școlare Județene vor trece de la rolul de control la cel 

de sprijin și de administrare a sistemului județean de educație. Ele vor 

asigura, printre altele, definirea obiectivelor județene pentru educație, 

subsidiare obiectivelor naționale și vor monitoriza  ndeplinirea acestora la 

nivelul unităților de învățământ. Denumirea acestor structuri se modifică în 

Centre Județene pentru  Învățământul Preuniversitar (CJ-IP). 

 Casele Corpului Didactic devin veritabile Centre Județene de Formare 

Continuă, Asistență și Resurse Educaționale (CJFCARE), sub coordonarea 

directă a Ministerului Educației, printr-o structură dedicată. Rolul lor crește 

semnificativ, în sensul în care, pe lângă formarea continuă pentru toate 

categoriile de personal din sistemul de educație, ele capătă atribuții pe zona 

resurselor educaționale deschise și platformelor educaționale on-line, a 

accesării și implementării de proiecte (inclusiv din fonduri europene). 

 Tot la nivel județean, se constituie Consiliul consultativ pentru învățământ 

preuniversitar, format din DACIS, CJ-IP, CJ-FCARE și reprezentanți ai 

Consiliului Județean, ai autorităților publice locale (APL) și ai instituției 

prefectului. Cu rol de observator, participă reprezentanți ai sindicatelor 

cadrelor didactice, ai elevilor și ai părinților, precum și agenți economici din 

județ cu o activitate deosebită în zona educației. Consiliul Consultativ se 

reunește trimestrial sau ori de câte ori este nevoie, este prezidat de către 

Președintele Consiliului Județean, iar la ședințele sale, în funcție de tematica 

abordată, participă reprezentanții autorităților publice locale (APL) vizate 

sau conducerea diverselor autorități publice județene. Consiliul va răspunde, 

printre altele, de elaborarea anuală și de avizarea Raportului privind Starea 

Învățământului preuniversitar la nivelul județului, care va include o secțiune 

privind „Respectarea obligațiilor legale în domeniul educației de către 

APL”, aflată în responsabilitatea instituției prefectului. Totodată, acest 

Consiliu va sprijini demersurile de administrare și dezvoltare a rețelei 

școlare, de asigurare a resurselor necesare unităților de  învățământ și de 

monitorizare a capacității autorităților publice locale de a susține educația. 
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Despre cum va crește ponderea curriculumului la decizia școlii 

 Va crește ponderea curriculumului la decizia școlii (CDȘ) în planurile-cadru 

de învățământ și va fi dezvoltat, astfel încât decizia elevului să fie luată în 

seamă, în consonanță cu atributele a ceea ce am putea denumi curriculum la 

decizia elevului, din oferta școlii. Aplicând prevederile LEN, coroborate cu 

Legea 211/2019, numărul de ore de CDȘ ar trebui să fie: 

 • 4 ore pentru clasele pregătitoare – a IV-a; 
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 • 5 ore pentru clasele de gimnaziu; 

 • 6 ore pentru cls. a IX-a și a X-a; 

 • 9 ore pentru cls. a XI-a și a XII-a; 

 Respectarea acestei prevederi ar oferi posibilitatea și obligativitatea de a 

personaliza oferta curriculară și de a construi programe școlare potrivite 

fiecărei rute și specializări. 

 Orice arie curriculară va avea între 3 și 5 opțiuni de CDȘ; elevii pot opta 

între minimum 2 opțiuni de CDȘ - parte din clasă la CDȘ1, parte la CDȘ2, 

sau alcătuiri de grupe formate din elevi din clase diferite, în orar, cu 

evidențiere simplă „CDȘ”; 

 Este avut în vedere CDȘ pentru fiecare arie curriculară (CDȘ poate fi 

monodiciplinar/interdisciplinar/transdisciplinar). 

Calendarul proiectului România Educată 

Ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, a declarat marți seară, la Digi24, despre 

adoptarea unui proiect de lege care să transpună prevederile din România Educată: 

„Întâi august este termenul pe care îl dorim să îl asumăm pentru constituirea unui 

grup interministerial, apoi 10 septembrie să avem un plan de acțiune aprobat din 

Hotărâre de Guvern, apoi de la 1 octombrie să avem o bază de discuție, deci un 

proiect prin care să fie transpuse toate măsurile din România Educată într-un 

proiect coerent care în noiembrie să intre în consultări, apoi să intre în parcursul 

normal.” 

Ulterior, același calendar a fost prezentat și în ședința de guvern de către premierul 

Florin Cîțu. 

Ținte din proiectul România educată: 

 Creșterea finanțării educației pentru atingerea unui procent minim de 

cheltuiala publică, corelat cu media alocărilor pentru educație în statele 

membre ale UE; 
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 Scăderea ratei de părăsire timpurie a școlii, până la un nivel de cel mult 

10%; 

 Reducerea cu minimum 50% a prezentei rate de analfabetism funcțional, 

astfel încât, la orizontul 2030, să ajungă la cel mult 20%; 

 Până în 2030, toți profesorii să aibă competențe digitale de bază (inclusiv de 

predare prin instrumente digitale - digital literacy) și cel puțin 85% dintre 

elevii de clasa a VIII-a să aibă competențe digitale de bază; 

 Până în 2030, minimum 40% dintre tinerii cu vârsta cuprinsă între 30 și 34 

de ani vor fi absolvenți de studii superioare; 

 Până în 2030, 30% dintre copiii cu vârsta până în 3 ani participă la educație 

preșcolară; 

 Până în 2030, 2500 de creșe eficiente energetic se vor construi la nivel 

național; 

 Pănâ în 2025, va fi realizat un curriculum național pentru toate nivelurile de 

educație timpurie; 

 Până în 2030, cel mult 20% dintre tinerii în vârstă de 15 ani vor mai avea 

competențe scăzute la citire, matematică și științe conform metodologiei 

testelor PISA (în prezent, înregistrăm un procent de 41% citire, 47% 

matematică și 44% științe). 

Consultă aici fișa de sinteză a proiectului România Educată 

 DOCUMENT Noutățile din proiectul România Educată: Schema cu 

parcursul școlar, de la 0 la 19+ ani / Evaluări anuale pentru clasele primare / 

Fără bacalaureat la colegii universitare 

Proiectul național „România Educată” a început în 2016 şi a fost structurat în 

următoarele trei etape: 

 Prima etapă (2016-2017) a presupus o serie de activităţi, precum opt 

consultări cu privire la viziunea şi obiectivele de ţară pentru educaţie 

(dezbateri regionale), dezvoltarea şi diseminarea unui chestionar online, 35 

de evenimente de consultare organizate de terţi. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-6-24902407-0-proiect-romania-educata.pdf
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24902536-document-noutatile-din-proiectul-romania-educata-schema-parcursul-scolar-unui-elev-0-19-ani-evaluari-anuale-pentru-clasele-primare-fara-bacalaureat-colegii-universitare.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24902536-document-noutatile-din-proiectul-romania-educata-schema-parcursul-scolar-unui-elev-0-19-ani-evaluari-anuale-pentru-clasele-primare-fara-bacalaureat-colegii-universitare.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24902536-document-noutatile-din-proiectul-romania-educata-schema-parcursul-scolar-unui-elev-0-19-ani-evaluari-anuale-pentru-clasele-primare-fara-bacalaureat-colegii-universitare.htm
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 A doua etapă (2017-2018) a pornit de la elementele de viziune identificate în 

etapa anterioară, pentru a continua consultarea cu privire la strategia pentru 

educaţie la orizontul anului 2030. 

 A treia etapă (2018-2021) a presupus lansarea în dezbatere publică a 

documentelor rezultate în demersurile anterioare. 

 

Proiectul ”România educată” a fost supus dezbaterii publice din decembrie 2018. 

 

Preşedintele Klaus Iohannis a avut săptămâna trecută consultări cu liderii coaliţiei 

de guvernare, apoi cu conducerea Parlamentului şi cu membri ai Comisiilor de 

Învăţământ din cele două camere, iar în a treia zi, cu partenerii de dialog social din 

zona educaţiei şi reprezentanţii organizaţiilor nonguvernamentale implicate în 

proiectul ”România Educată”. 

La consultări au participat ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, și consilierul 

prezidențial pe educație Ligia Deca. 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă prevede alocarea a 3,6 miliarde de euro 

pentru România Educată, printre reforme fiind incluse dezvoltarea unui sistem de 

educaţie timpurie incluziv şi de calitate, bacalaureat reformat, iar ca investiţii 1.800 

de microbuze verzi pentru transportul elevilor, 75.000 de săli de clasă dotate cu 

mobilier, 20.000 de locuri de recreere şi lectură, 20.000 de locuri de cazare nou 

create în campusuri universitar 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Primarii din București vor o groapă de gunoi în afara Municipiului. Min. 

Mediului: Capitala e captivă în ce privește deșeurile 

Primarii de sector din București, primarul general al Capitalei, prefectul și 

ministrul Mediului s-au întâlnit miercuri la Primăria Sectorului 1, unde au discutat 

soluțiile pentru gestionarea problemei deșeurilor din cel mai mare oraș al 

României, care este vulnerabil în fața monopolurilor create de operatorii de 

salubritate, potrivit acestora.  
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Aceștia au ajuns la un acord pentru crearea Asociației de Dezvoltare 

Intercomunitară pentru Gestionarea Integrată a Deșeurilor București. Asociația va 

fi responsabilă pentru dezvoltarea unei noi stații de depozitare în afara zonei 

Bucureștiului, însă este nevoie de o modificare legislativă din partea Guvernului 

pentru a putea face acest lucru în alte județe. Totodată, este nevoie de o stație de 

sortare și tratare în Capitală, pe lângă punctele de colectare a fracțiilor separate de 

deșeuri. Pentru aceste proiecte pot fi accesate fonduri europene. Ministrul Mediulu, 

Tanczos Barna, a declarat, în urma întâlnirii, că Bucureștiul este “captiv, în ceea ce 

privește depozitarea deșeurilor. 

Primarul Sectorului 1, Clotilde Armand a organizat la sediul primăriei o întâlnire 

cu ministrul Mediului, Tanczos Barna, președintele Agenției Naționale pentru 

Mediu, Florin George Gârbacea, Comisarul General al Gărzii Naționale de Mediu, 

Florin Diaconu, prefectul Municipiului București, Alin Stoica, primarul General al 

Municipiului București, Nicușor Dan și toți primarii de sector din Capitală, pentru 

a rezolva situația deșeurilor. 

“Am convenit să înființăm cât mai repede Asociația de Dezvoltare Intercomunitară 

pentru Gestionarea Integrată a Deșeurilor București. În cadrul asociaței ne 

propunem demararea de urgență a proiectelor de înființare a unui nou depozit 

ecologic pentru deșeuri nepericuloase ce va deservi Bucureștiului, precum și a unor 

stații de tratare a deșeurilor. 

În acest moment Capitala nu prea mai are unde să arunce gunoiul pentru că 

principala groapă de gunoi a fost închisă. Primăria Municipiului București a găsit 

alt operator și trebuie actulizate condițiile de operare. Sectorul 1 este direct afectat 

din această cauză. Criza din Sectorul 1 se poate repeta oricând în alte sectoare și nu 

cred că își dorește nimeni asta. Vedeți pe străzile din București foarte mult gunoi 

provenind din construcții sau șantiere care nu este ridicat, coșuri de gunoi stradale 

pline. Chiar dacă acest lucru este interzis de regulamentul de salubrizare unii 

operatori aleg să fie mai presus de lege. Noi facem eforturi zilnice să evităm ca 

orașul nostru să devină un focar de infecție și facem un apel către toate companiile 

de salubrizare, sortare și tratare a deșeurilor să nu șantajeze în nici un fel 

autoritățile publice. Este un moment critic pe care îl vom putea depăși împreună”, a 

scris Clotilde Armand, după întâlnire. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 15 iulie 2021 12 

 

Primarii de Sector și ministrul Mediului, Tanczos Barna, au discutat despre 

problema depozitării deșeurilor din București. Foto: Clotilde Armand/ Facebook 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, a transmis că analizează posibilitatea de a 

depozita deșeurile Bucureștiului și în alte județe. 

„Capitala este captivă în ceea ce privește depozitarea deșeurilor. Există o singură 

locație autorizată, din punct de vedere al mediului, unde se pot depozita deșeurile. 

Ministerul va analiza posibilitatea oferirii unor alternative pentru a putea depozita 

deșeurile și în alte județe, în cazul în care pe acele locații autorizate și aprobate din 

punct de vedere mediu există această posibilitate. 

Am discutat despre ADI (Asociația de Dezvoltare Intercomunitară pentru 

Gestionarea Integrată a Deșeurilor București – n.red.), planul comun al celor șase 

sectoare și al Primăriei Generale în ceea ce privește abordările pe termen mediu și 

lung. Văd o aplecare serioasă asupra acestor probleme și o intenție sigură, clară, 

serioasă din partea acestor UAT-uri sau din partea UAT București pentru a rezolva 

problemele. 

Singura locație autorizată este administrată astăzi de Eco-Sud. Această locație are 

autorizație de mediu. Mai departe, va trebui să vină Primăria Generală ca în 

strategia pe termen mediu și lung să ofere o soluție care poate fi finanțată din 

fonduri europene. 

Am avut ieri o discuție lungă cu domnul Ghinea pe tot ce înseamnă sisteme de 

management al deșeurilor la nivel național în toate județele. Am discutat și despre 

București. Bucureștiul are posibilitatea accesării fondurilor europene, în cazul în 

care are ADI-ul înființat, strategia aprobată și în cazul în care depune aceste 

proiecte de finanțare”, a afirmat Tanczos Barna. 

Prefectul Capitalei, Alin Stoica, a precizat că Guvernul sprijină modificările 

legislative pentru rezolvarea unor blocaje. 

“Avem sprijinul Guvernului pentru modificările legislative necesare pentru a 

rezolva o bună parte dintre blocajele care sunt azi. Soluțiile tehnice urmează. 

ADI-ul ar trebui să fie în august înființat”, a spus Stoica. 
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Acesta a declarat că o nouă groapă de gunoi în zona Bucureștiului este un lucru 

absolut necesar care nu a fost luat în considerare în ultimii 20 de ani. 

Primarul Capitalei, Nicușor Dan, spune că este nevoie de infrastructură nouă 

pentru sortarea deșeurilor. 

„Există un contract din 1999 între Primăria Capitalei și Eco-Sud și între 

Municipalitate și Eco-Sud. Dacă este legal sau nu o să stabilească instanța. Până 

atunci, în cea mai mare parte, deșeurile din București sunt depozitate la Eco-Sud. 

Am avut o Hotărâre de Consiliu săptămâna trecută în care Consiliul General a 

stabilit un tarif de 24 de euro/tonă. Tariful real pe care Eco-Sud îl percepe este de 

40 de euro/tonă. 

Există ajutor pentru colectarea selectivă, care ține de sectoare, există sprijin 

financiar pentru selectare - este tot o chestiune care ține de sectoare - pentru stații 

de compost, adică biologic și tratare mecano-biologică, pentru ca fracția care se 

duce la groapă să fie cât mai mică”, a afirmat Nicușor Dan. 

Primarul Sectorului 6, Ciprian Ciucu, spune, de asemenea, că este nevoie de o nouă 

stație de sortare și una de compost iar stația de depozitare să fie construită în afara 

Municipalității București. 

“Cel mai important este să nu mai fim dependenți la cheremul unui singur 

operator. Noi trebuie, ca să găsim o soluție, și aici trebuie să ne ajute neapărat 

ministrul Mediului și dânsul a avut o deschidere și a fost foarte constructivă astăzi 

la întâlnire, astfel încât Municipalitatea, primarul general, împreună cu primarii de 

sector, să găsească un loc în care să construiască o astfel de stație de depozitare. 

După ce vom fi avut și sortare, stație de compost, o mică fracție să meargă acolo. 

Nu cred că noi, ca București, capitală, plus șase sectoare, să nu putem să facem 

acest lucru. 

Tot ce ne oprește în acest moment este legea, care nu ne dă voie să mergem în altă 

localitate. Iar ca să vii să refaci groapa de gunoi, să depozitezi în mediul urban 

mare, este ceva de neacceptat. 
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Dacă ministrul Mediului, și ne-a promis că va face acest lucru, ne va da voie să 

căutăm astfel de soluții, noi trebuie să venim cu alternative și să nu stăm la 

cheremul unui singur operator care vrea să ia pielea de pe noi. Păi scuzați-mă, la 42 

de euro pe tonă nu este sustenabil pentru bugetul Sectorului 6. Vreau să fac și alte 

lucruri cu acești bani, nu numai să-i dau așa că are unul monopol. Vreau să fac 

școli, spitale și alte lucruri”, a spus Ciucu. 

Edilul a precizat că în doi ani de zile o nouă stație de sortare și un depozit de 

deșeuri vor putea fi realizate. 

“Asta înseamnă să asigurăm finanțarea, studiul de fezabilitate, proiectul tehnic și 

cel mai important – terenul se poate face. 

În acest moment, la Sectorul 6 am mers pe teren și am identificat 380 de puncte în 

care putem veni cu stații îngropate. Adică scoatem ghenele din bloc și le punem pe 

patru fracții, așa cum am agreat cu toții, în pământ. Asta înseamnă că nu trebuie să 

treacă pe acolo nicio conductă, fir de la Enel, ca să poată fi amplasate. 

Ca să obținem finanțare ar dura cel mai repede 6-8 luni, după ce o să avem ADI-ul. 

Execuția proiectului poate să dureze aproximativ un an. Cam în doi ani, dacă 

lucrurile merg bine, am putea să începem să colectăm selectiv semnificativ”, a mai 

precizat Ciprian Ciucu. 

Totodată, primarul Sectorului 2, Radu Mihaiu, a precizat că este nevoie de 

completarea infrastructurii existente. 

“Avem o infrastructură care este puțin depășită. Putem s-o facem din fondurile 

rămase pe POIM, dar pentru asta pașii sunt să formăm acest ADI. Sperăm că am 

intrat pe linie dreaptă și că putem, din luna august-septembrie, să aplicăm pentru 

acest fonduri, în așa fel încât să îmbunătățim calitatea selectării, transportului dar și 

a depozitării deșeurilor”, a mai spus acesta. 

(Sursa: Digi 24) 
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 OFICIAL DNA anunță că Ion Rădoi și un afacerist sunt sub control 

judiciar: Ce au găsit procurorii 

Ion Rădoi și un afacerist au fost puși sub control judiciar de DNA pentru 60 de 

zile. Rădoi nu mai are voie să fie lider sindical la metrou. 

Procurorii din cadrul Direcției Naționale Anticorupție – Secția de combatere a 

infracțiunilor asimilate infracțiunilor de corupție au dispus punerea în mișcare a 

acțiunii penale și luarea măsurii controlului judiciar pe o durată de 60 de zile, 

începând cu data de 14 iulie 2021, a inculpaților: 

RĂDOI ION, la data faptei și în prezent președinte al sindicatului Unitatea - 

Sindicatul Liber din Metrou (U.S.L.M.) și administrator în fapt al SC Sindomet 

Servcom SRL (societate deținută de U.S.L.M.) în sarcina căruia s-a reținut 

comiterea infracțiunilor de: 

- folosire a influenței sau autorității de către o persoană ce deține o funcție de 

conducere într-un sindicat, în formă continuată, 

- șantaj (două fapte), 

Persoană fizică, administrator al unor societăți comerciale, în sarcina căreia s-a 

reținut comiterea infracțiunii de complicitate la folosire a influenței sau autorității 

de către o persoană ce deține o funcție de conducere într-un sindicat, în formă 

continuată. 

În ordonanțele procurorilor se arată că, în cauză, există date și probe care 

conturează următoarea stare de fapt: 

Prezenta cauză are ca obiect investigarea modalității în care au fost exploatate și 

administrate spațiile comerciale din stațiile de metrou și din căile de acces către 

metrou, în perioada septembrie 2018 - iulie 2021. 

Pentru o mai bună înțelegere a celor ce vor fi expuse mai jos, facem următoarele 

precizări: 
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În cursul anului 2003, SC Metrorex SA a încheiat un contract de asociere în 

participațiune cu SC Sindomet Servcom SRL, firmă deținută de Sindicatul 

Unitatea- Sindicatul Liber de la Metrou (U.S.L.M) și controlată de inculpatul 

Rădoi Ion, ce avea ca obiect exploatarea și administrarea în comun a suprafețelor 

din stațiile de metrou și din căile de acces către metrou, care se pretau la 

organizarea de activități comerciale în scopul obținerii de profit. În realitate, SC 

Sindomet Servcom SRL a controlat și gestionat singură administrarea spațiilor 

comerciale de la Metrou, având control total asupra modului de atribuire a 

contractelor de închiriere a spațiilor comerciale, a modului de înființare de noi 

spații comerciale și a modul de stabilire a chiriei pentru spațiul comercial închiriat. 

Cu titlu de exemplu, precizăm că unele dintre contractele de închiriere ar fi fost 

încheiate de societatea respectivă pe o perioadă cu mult mai mare decât durata 

contractului de asociere în participațiune, care a încetat în luna septembrie 2018. 

În aceste condiții, invocând existența unui litigiu cu SC Metrorex SA, SC 

Sindomet Servcom SRL a refuzat să procedeze la predarea spațiilor comerciale, 

continuând exploatarea nelegală a acestora și obținerea de venituri care se ridică la 

peste 10.000.000 lei. 

În acest context, în perioada septembrie 2018 - iulie 2021, inculpatul Rădoi Ion, în 

calitățile menționate mai sus, beneficiind de ajutorul celuilalt inculpat, s-ar fi 

folosit de influența și autoritatea funcției sale de conducere în scopul obținerii 

pentru sine sau pentru altul (SC Sindomet Servcom SRL și comercianți din spațiile 

de la Metrou) de bani sau foloase necuvenite rezultate din exploatarea spațiilor 

comerciale ce funcționau ilegal din luna septembrie 2018. 

Concret, pentru a-i determina pe reprezentanții decizionali, Ministrul 

Transporturilor (care avea dreptul legal de a acorda împuternicire reprezentanților 

statului în Adunarea Generală a Acționarilor (AGA) pentru prelungirea/acordarea 

dreptului de a folosi în continuare spațiile comerciale respective de către SC 

Sindomet Servcom SRL) și pe Directorul General al Metrorex (ca și reprezentant 

decizional în cadrul Consiliului de Administrație al Metrorex), să ajungă la o 

soluție favorabilă intereselor sale, inculpatul, printre altele: 
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- ar fi organizat și demarat acțiunea de protest din 25/26 martie 2021, care a avut ca 

și consecință blocarea circulației trenurilor din subteran pe durata aproape a întregii 

zile de 26 martie 2021, fapt ce a generat dificultăți în realizarea transportului 

suprateran, în condițiile stării de alertă, 

- ar fi coordonat angajații Metrorex și membri ai U.S.L.M., unii cu funcții de 

conducere, prezenți la protestul ilegal, păstrând legătura cu aceștia pe toată durata 

desfășurării lui, 

- ar fi cooptat la protestul suprateran de la Metrou comercianți, beneficiari ai 

spațiilor în litigiu, aflați sub coordonarea celuilalt inculpat, 

- ar fi determinat angajații de la Metrorex prezenți la locul de muncă, să-și 

întrerupă programul, pentru a participa la acțiunile de împiedicare a demolării 

spațiilor comerciale și implicit pentru a nu respecta ordinele date de Directorul 

General al Metrorex, 

- ar fi determinat pe ceilalți lideri de sindicat să mobilizeze salariați aflați la 

serviciu care să participe la acțiunile de împiedicare a demolării spațiilor 

comerciale, 

- ar fi făcut demersuri în vederea identificării unor persoane cu funcții de decizie la 

nivel politic, guvernamental și local, pentru a interveni în sprijinul său, în favoarea 

susținerii propriilor interese, cu scopul de a-i determina pe Ministrul 

Transporturilor și pe Directorul General al Metrorex să renunțe la acțiunile de 

desființare a spațiilor comerciale de la metrou și, ulterior, de a se bloca demararea 

procedurii de desființare a spațiilor respective. 

Pe timpul cât se află sub control judiciar, inculpații trebuie să respecte o serie de 

obligații, între care: 

- să nu depășească limita teritorială a țării, decât cu încuviințarea prealabilă a 

procurorului (pentru ambii inculpați), 

- să nu se deplaseze la sediul U.S.L.M și la sediul SC Sindomet Servcom SRL 

(pentru ambii inculpați), 
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- să nu se apropie și să nu comunice direct sau indirect, pe nicio cale, cu persoanele 

menționate în ordonanța de dispunere a controlului judiciar (pentru ambii 

inculpați), 

- să nu desfășoare activitatea de președinte de lider de sindicat al USLM, în 

exercitarea căreia a săvârșit faptele reținute în sarcina sa (doar pentru inculpatul 

Rădoi Ion), 

- să nu dețină, să nu folosească și să nu poarte arme (pentru ambii inculpați). 

Inculpaților li s-a atras atenția că, în caz de încălcare cu rea-credință a obligațiilor 

care îi revin, măsura controlului judiciar se poate înlocui cu măsura arestului la 

domiciliu sau măsura arestării preventive. 

De asemenea, celor doi inculpați li s-a adus la cunoștință calitatea procesuală în 

conformitate cu prevederile art. 309 Cod de procedură penală. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Protest spontan la uzina Dacia de la Mioveni: oamenii cer demisia 

conducerii 

Câteva sute de angajaţi ai uzinei Dacia de la Mioveni au întrerupt spontan lucrul, 

miercuri dimineaţă, pentru a atrage atenţia asupra faptului că este nevoie de 

suplimentare de personal, în contextul în care în producţie au intrat modele noi de 

maşini, iar muncitorii de pe linii au nevoie de sprijin pentru asamblarea acestora. 

Angajaţi de la Dacia au oprit lucrul, timp de aproximativ două ore, miercuri, 

nemulţumiţi că în liniile de producţie au intrat noi modele, iar angajaţii de pe liniile 

de producţie au nevoie de ajutor. 

„A fost o grevă spontană vizavi de încărcarea unor posturi în cadrul montajului 

general. Au fost nişte lucruri care au un impact: de la începutul săptămânii au venit 

în gamă noi proiecte şi sunt câteva dificultăţi legate de montabilitate. Ierarhia a luat 

act şi tratează aceste probleme. Ca măsură, vor mai aduce personal să îi ajute în 

acea zonă. (...) Sunt două tronsoane de echipare care au avut un impact datorită 

unui model care o să urmeze, l-am băgat în gamă.  
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Oamenii au sesizat şi pe bună dreptate au cerut acest sprijin din partea 

amdin8istraţiei, aşa cum s-a întâmplat şi dăţile anterioare”, a declarat pentru 

News.ro liderul de sindicat de la Dacia, Viorel Ungureanu. 

Acesta a explicat că ritmul benzilor de asamblare este acelaşi – de 65 de maşini pe 

oră – iar oamenii au nevoie de ajutor pentru asamblarea noului model. La ora 

transmiterii acestei ştiri protestul spontan s-a încheiat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 CCR mai dă o lovitură: admite sesizarea ÎCCJ referitoare la reducerea de la 

10 la 7 ani a condiţiei de vechime pentru procurorii DNA şi DIICOT 

Curtea Constituţională a admis miercuri sesizarea ICCJ referitoare la reducerea de 

la 10 la 7 ani a condiţiei de vechime pentru procurorii DNA şi DIICOT, precizează 

surse pentru redacția STIRIPESURSE.RO. 

Curtea Constituţională a României a admis sesizarea Înaltei Curţi de Casaţie şi 

Justiţie (ÎCCJ) depusă împotriva modificărilor aduse de coaliţia PNL – USR PLUS 

– UDMR legilor justiţiei, sesizare ce viza şi reducerea de la 10 la 7 ani a vechimii 

necesare pentru selecţia procurorilor DNA şi DIICOT, arată News.ro. Decizia de 

admitere a fost luată cu 5 voturi ”pentru” şi trei împotrivă. 

Sesizarea ÎCCJ a vizat şi încălcarea principiului bicameralismului, adică faptul că, 

prin aceeaşi iniţiativă legislativă, în Cameră a fost modificată doar Legea 303/2004 

(eliminarea numirii fără concurs a judecătorilor şi procurorilor şi reglementarea 

transferului magistraţilor), pe când în Senat a fost modificată şi legea 304/2004 

(reducerea vechimii de la 10 la 7 ani). Aceasta a fost însă respinsă de judecătorii 

Curţii Constituţionale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Ministerul Muncii sprijină românii care pleacă la muncă în străinătate cu 

informații despre drepturi, contracte sau condiții de muncă 

Ministerul Muncii și Protecției Sociale continuă campania de informare a 

lucrătorilor sezonieri care aleg să muncească în străinătate. • Acțiunea vizează 

informarea românilor care anual merg la muncă peste hotare, în vederea diminuării 

riscurilor și vulnerabilităților cu care mulți dintre ei s-au confruntat în trecut, în 

special din cauza muncii fără forme legale și a lipsei de informații privind legislația 

specifică a țărilor în care merg, transmit reprezentanții ministerului, prin 

intermediul unui comunicat. 

Ținând cont de experiența anilor trecuți, când mulți cetățeni români au plecat pe 

filiere informale să lucreze sezonier în țări din spațiul UE, fără a se asigura că vor 

avea contract de muncă sau că le vor fi asigurate condiții decente de trai, și s-au 

trezit în situații de abuz, fără a ști pe cine să contacteze și fără a ști care le sunt 

drepturile, având în vedere și condițiile speciale create de apariția pandemiei 

Covid-19, care au dus la schimbarea condițiilor de intrare în țările pe care lucrătorii 

sezonieri le tranzitează sau în care lucrează, Ministerul Muncii și Protecției Sociale 

a demarat în luna martie campania ”Ești lucrător în străinătate? Informează-te, 

lucrează legal și cunoaște-ți drepturile” și a elaborat un Plan de acțiuni pentru 

informarea și protecția cetățenilor care migrează în scop lucrativ, se arată în 

comunicatul de presă. 

Scopul campaniei, prevenirea exploatării lucrătorilor români sezonieri 

 Scopul campaniei este de prevenire a muncii fără forme legale și a exploatării prin 

muncă a lucrătorilor sezonieri, prin creșterea nivelului de informare înainte de a 

pleca la muncă în străinătate. MMPS apreciază că sunt esențiale măsurile de 

prevenire a unor situații neplăcute cu care s-ar putea confrunta lucrătorii români pe 

piața muncii din statele membre. 

Diseminarea informațiilor de bază către lucrătorii sezonieri, cum ar fi condițiile de 

intrare în țara de destinație și condițiile de muncă, mai ales cele specifice 

desfășurării activității în condiții COVID 19, ori instituțiile care pot sprijini 

lucrătorii care întâmpină probleme pe teritoriul altei țări, a devenit cu atât mai 

necesară în contextul pandemiei Covid-19, care a ridicat noi probleme pentru 

lucrătorii sezonieri. 
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Unde pot găsi românii informații despre munca în străinătate 

 Materialele informative au fost publicate atât pe site-ul MMPS, cât și pe site-ul 

Inspecției Muncii, transmit reprezentanții ministerului. 

Potrivit Ministerului Muncii, au fost elaborate pliante cu informațiile de bază 

(condițiile de muncă, contractul de muncă, rolul agențiilor de plasare, date de 

contact ale misiunilor consulare ale României din fiecare stat etc.), care au fost 

distribuite cu sprijinul Ministerului Transporturilor în punctele de plecare ale 

lucrătorilor, la sediile unităților/subunităților MAI (în baza protocoalelor de 

colaborare), respectiv la inspectoratele teritoriale de muncă și agențiile județene de 

ocupare a forței de muncă. Totodată, a fost realizat un spot video, difuzat gratuit, 

deocamdată doar de TVR. 

Campania derulată de MMPS vizează informarea lucrătorilor sezonieri care anual 

pleacă să muncească în străinătate, în vederea diminuării riscurilor și 

vulnerabilităților cu care mulți dintre ei s-au confruntat în trecut, în special din 

cauza muncii fără forme legale și a lipsei de informații privind legislația specifică a 

țărilor în care merg. 

 Pentru buna desfășurare a campaniei, MMPS a încheiat protocoale de colaborare 

cu Ministerul Transporturilor și cu Ministerul Afacerilor Interne. 

"Menționăm că în data de 15 iunie 2021, și Autoritatea Europeană a Muncii a 

lansat campania #Rights4AllSeasons, care are ca scop informarea lucrătorilor 

sezonieri cu privire la drepturile lor, susținerea angajatorilor și asigurarea de 

condiții de muncă echitabile în întreaga UE", se mai arată în comunicarul transmis 

de Ministerul Muncii.  

(Sursa: Digi 24) 

 

 

 

 

http://mmuncii.ro/j33/index.php/ro/2014-domenii/afaceri-europene-%C8%99i-rela%C8%9Bii-interna%C8%9Bionale/6217-2021-lucrator-sezonier
https://www.inspectiamuncii.ro/documents/66402/200730/INFO_iunie_2021_SITE+156_21052021.pdf/3d0d0732-de14-4710-96d9-e2a0f704eac8
https://www.inspectiamuncii.ro/documents/66402/200730/INFO_iunie_2021_SITE+156_21052021.pdf/3d0d0732-de14-4710-96d9-e2a0f704eac8


CNSLR Fratia |  Revista Presei 15 iulie 2021 22 

 

 Claudiu Năsui: Ministerul Economiei va fi reformat/ Reducem 39% din 

funcțiile de conducere și 30% din cele de execuție/ Angajații vor da concurs 

Funcţiile de conducere din Ministerul Economiei vor fi reduse cu 39%, iar cele de 

execuţie cu 30%, a anunţat miercuri ministrul de resort, Claudiu Năsui, care a 

precizat că acesta va fi unul dintre cele mai importante eforturi de tăieri de posturi 

din rândul instituţiilor statului din ultimii zeci de ani, transmite Agerpres. 

„Ministerul Economiei va fi reformat, într-unul dintre cele mai importante eforturi 

de tăieri de posturi din rândul instituţiilor statului din ultimii zeci de ani. Reducem 

39% din funcţiile de conducere şi 30% din cele de execuţie, printr-un plan pe care 

l-am pus la punct săptămânile acestea. Actualul Minister al Economiei este 

rezultatul multiplelor despărţiri şi comasări de ministere. Ministere inutile create 

numai pentru a oferi sinecuri în negocieri politice. De aceea, Ministerul Economiei 

a ajuns să aibă foarte multe structuri şi, mai ales, foarte mulţi şefi”, a scris, pe 

Facebook, Claudiu Năsui. 

El a arătat că statul român e masiv supra-dimensionat, iar în ultimii ani numărul de 

bugetari şi de instituţii noi în România a crescut pentru că fiecare politician a vrut 

să-şi crească puterea, posturile şi bugetul la dispoziţie pe spatele contribuabilului. 

„De aceea cheltuielile statului au tot crescut. De aceea am ajuns să avem mii de 

structuri, instituţii şi agenţii inutile. Le cunoaştem bine pe câteva dintre ele: 

institute ale levantului, academii de cercetare, agenţii fără număr şi pentru orice 

motiv etc. Sunt efectiv sute de astfel de structuri înfiinţate doar pentru a da posturi 

de conducere unor personaje conectate politic şi pentru a salariza activ de partid. 

Toate acestea din banii noştri. A venit vremea să reformăm acest stat. Nu este 

nevoie de atâţia şefi şi directori în Ministerul Economiei. Avem nevoie de un stat 

mic şi concentrat pe ce trebuie să facă. Unul care să genereze cheltuieli mai mici 

pentru contribuabili şi birocraţie mai puţină. Prin această reorganizare reducem 

funcţiile redundante şi departamentele care nu şi-au arătat niciodată utilitatea. 

România va fi puternică în momentul în care politicienii realizează că banii 

contribuabililor sunt sacri. Nu avem voie să-i risipim. Mai ales când statul ne ia 

jumătate din salariu, iar asta fără să punem la socoteală TVA şi accize. Dacă vrem 

să reducem povara fiscală, mai ales pe muncă, trebuie să reformăm statul şi să îi 

reducem cheltuielile”, a subliniat ministrul Economiei. 
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Potrivit organigramei publicate de site-ul instituţiei, Ministerul Economiei are 839 

de posturi dintre care 123 în reţeaua economică externă. 

Întrebat la Digi24 ce se va întâmpla cu angajații din Minister, după această 

reformă, Claudiu Năsui a declarat că există trei variante: 

„Unii sunt redistribuiți pe alte posturi, unii vor trebui să dea concurs, cand sunt mai 

multe cereri pe mai puține locuri, iar unii pot intra in corpul de rezervă al 

funcționarilor publici. Selecția se va face prin concurs. Desființăm departamente 

care nu au avut utilitate în ultimii 30 de ani și pentru cele pe care le menținem 

acolo se va da concurs”, a declarat Năsui. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Tánczos Barna anunță că în următoarea ședință de Guvern va fi aprobată 

OUG pentru împușcarea urșilor 

Proiectul Ordonanței de Urgență privind privind intervenția imediată în localitățile 

unde apar urși va fi adoptat în următoarea ședință de Guvern. 

Ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor, Tánczos Barna, a anunțat miercuri că a 

fost finalizat proiectul de Ordonanță de Urgență privind intervenția imediată în 

localitățile unde apar urși. Potrivit minstrului, proiectul ar urma să fie adoptat în 

următoarea ședință de Guvern. 

Tánczos Barna a precizat că proiectul este gata și că documentul a fost modificat la 

solicitarea unor instituții. 

„Proiectul de Ordonanță de Urgență care permite intervenția imediată în localitățile 

unde se semnalează prezența urșilor a fost finalizat. Azi am modificat textul 

proiectului în așa fel încât acesta conține propunerile Ministerului de Interne, 

respectiv a Autorității Naționale Sanitare Veterinare și pentru Siguranța 

Alimentelor (ANSVSA). Am eliminat toate obstacolele legale și de interpretare, 

astfel încât Guvernul va adopta proiectul de Ordonanță de Urgență în următoarea 

ședință de guvern”, a anunțat ministrul Mediului, Tánczos Barna. 
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Actul normativ reglementează modul de intervenție imediată pentru prevenirea și 

combaterea atacurilor exemplarelor de urs brun asupra cetățenilor și bunurilor 

acestora în intravilanul localităților prin capturare/relocare sau extragerea prin 

împușcare sau eutanasiere. 

Potrivit inițiatorilor, scopul principal al actului normativ este ocrotirea unor valori 

esențiale: viața și integritatea corporală a persoanei, sănătatea și securitatea 

publică, bunurile de orice fel aflate în proprietatea publică și privată a persoanelor 

juridice și fizice. Documentul a fost realizat în funcție de prevederile europene și 

de datele statistice. Proiectul definește mai mulți termeni, modalitățile de 

intervenție și componența echipelor de intrevenție. 

Echipele vor fi formate din reprezentantul Primăriei, medicul veterinar, jandarmi și 

personalul tehnic de specialitate din partea gestionarului fondului forestier. 

Membrii echipei vor lua deciziile prin majoritate simplă, iar intervențiile vor fi 

graduale, a explicat ministrul Mediului. 

Îndepărtarea de urs - prima soluție. Împușcarea - cea din urmă soluție 

Îndepărtarea trebuie să fie prima soluție, tranchilizarea și relocarea sunt 

următoarele soluții, iar împușcarea sau extragerea prin eutanasiere reprezintă 

ultima soluție. Ministrul Tanczos Barna a mai spus că ultima soluție se aplică doar 

dacă soluțiile anterioare au dat greș, iar exemplarul constituie un risc real și 

iminent la siguranța cetățenilor, dacă pune în pericol echipa de intervenție sau dacă 

animalul este rănit. 

Puii vor fi duși în centre de reabilitare pe cheltuiala Ministerului Mediului, iar 

eutanasierea sau împușcarea vor fi făcute de gestionari sau de Garda Forestieră. 

Trofeele astfel obținute vor rămâne în proprietatea statului. 

Intervențiile se fac prin sistemul 112 și doar în intravilan. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Tanczos Barna: Guvernul va interzice în curând mai multe produse de 

unică folosință din plastic, conform normelor europene 

Draftul actului normativ privind reducerea impactului anumitor produse din plastic 

asupra mediului se află în circuitul de avizare interministerială şi va fi aprobat în 

curând de Guvern, a scris, miercuri, pe propria pagină de Facebook, ministrul 

Mediului, Apelor şi Pădurilor, Barna Tanczos. 

„Astăzi am participat la o şedinţă - organizată de Green Report - cu reprezentanţii 

Asociaţiei Berarii României, ai Asociaţiei Producătorilor de Băuturi Răcoritoare, ai 

Asociaţiei Române pentru Ambalaje şi Mediu, precum şi ai producătorilor de 

ambalaje, ai reciclatorilor şi ai industriei HoReCa. În cadrul întrevederii am 

discutat despre ambalajele acceptate de normele europene, creşterea costului pentru 

anumite ambalaje, cerinţe de marcare, răspunderea extinsă a producătorilor, fluxul 

materialelor din ambalaje, calitatea acestora, precum şi costurile pe care le implică 

sortarea/reciclarea acestora, măsuri de sensibilizare a populaţiei, regândirea 

contractelor de salubritate, competenţele de control ale autorităţilor. Guvernul va 

aproba, în curând, actul normativ privind reducerea impactului anumitor produse 

din plastic asupra mediului, care are ca scop, printre altele, promovarea tranziţiei 

către o economie circulară. Draftul actului normativ se află în circuitul de avizare 

interministerială. Implementarea directivei europene Single - Use Plastics în 

legislaţia României necesită numeroase consfătuiri cu cei implicaţi”, a menţionat 

Tanczos. 

Directiva europeană privind limitarea impactului unor produse de plastic asupra 

mediului a intrat în vigoare pe data de 3 iulie 2021, astfel încât, de atunci, 

farfuriile, tacâmurile de unică folosinţă, paiele sau beţişoarele de urechi nu vor mai 

putea fi puse pe piaţă. 

În cazul României, momentan, Directiva (UE) 2019/904 privind limitarea 

impactului unor produse de plastic asupra mediului, adoptată în urmă cu doi ani de 

Parlamentul European, nu a fost transpusă în legislaţia naţională, iar o Ordonanţă 

de Urgenţă în acest sens aşteaptă să fie aprobată de Guvern. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/transpunerea-directivei-single-use-plastic-intarzie-tanczos-barna-da-vina-pe-usr-ministerul-economiei-nu-stie-sa-calculeze-impactul-1582053
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/noile-reguli-ue-cu-privire-la-plastic-sunt-criticate-atat-de-producatori-cat-si-de-ecologisti-1586951
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Datele Comisiei Europene (CE) arată că produsele de unică folosinţă din plastic au 

un impact negativ major asupra mediului înconjurător şi a sănătăţii oamenilor, 70% 

dintre deşeurile descoperite în apele şi pe plajele europene fiind produse din 

plastic. 

Directiva (UE) 2019/904 vizează interzicerea a zece categorii de produse din 

plastic 

Directiva (UE) 2019/904 privind limitarea impactului unor produse de plastic 

asupra mediului a fost adoptată în urmă cu doi ani şi prevede zece categorii de 

produse: beţigaşe de urechi, farfurii şi tacâmuri de unică folosinţă, baloane şi beţe 

pentru acestea, ambalaje de mâncare, pahare din plastic pentru băuturi, alte 

ambalaje folosite pentru băuturi, filtre de ţigări, pungi de plastic, ambalaje din 

plastic, şerveţele umede şi alte produse de igienă din plastic. 

Documentul forului european prevede şi faptul că, în conformitate cu politica UE 

privind deşeurile, statele membre trebuie să ia măsuri pentru a reduce consumul 

anumitor materiale plastice de unică folosinţă pentru care nu există nicio 

alternativă (căni de băut, inclusiv huse şi capace, şi recipiente cu alimente 

preparate pentru consum imediat), dar şi să monitorizeze consumul acestor produse 

de uz unic, precum şi măsurile luate şi raportează progresele înregistrate către 

Comisia Europeană. 

În plus, Directiva impune o reducere cantitativă ambiţioasă şi susţinută a 

consumului acestor produse până în anul 2026, comparativ cu valoarea de referinţă 

din 2022. Astfel, pe lista cerinţelor de colectare separată şi de proiectare pentru 

sticlele de plastic, se stabileşte o ţintă de colectare de 90% pentru reciclarea 

sticlelor de plastic până în 2029 (cu o ţintă provizorie de 77%, până în 2025). 

Aceste sticle ar trebui să conţină cel puţin 25% plastic reciclat pentru fabricarea lor 

până în 2025 (pentru sticlele PET), respectiv 30% până în 2030 (pentru toate 

sticlele). 

Actul normativ trebuia transpus în legislaţia ţărilor UE până la 3 iulie 2021 

„Anumite produse din plastic de unică folosinţă introduse pe piaţă trebuie să poarte 

un marcaj vizibil, clar lizibil şi indelebil aplicat pe ambalajul lor sau pe produsul în 

sine: articole sanitare; şerveţele umede; produse din tutun cu filtre; pahare de băut. 
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Aceste etichete ar trebui să informeze consumatorii despre: opţiuni adecvate de 

gestionare a deşeurilor pentru produs sau ce tip de eliminare a deşeurilor trebuie 

evitată pentru produs şi prezenţa materialelor plastice în produs, precum şi despre 

impactul negativ asupra mediului al eliminării acestora”, se menţionează în 

Directiva europeană. 

Actul normativ trebuia transpus în legislaţia ţărilor UE până la 3 iulie 2021, iar 

restricţiile de piaţă şi marcarea regulilor de produs se aplică începând cu această 

dată, în timp ce cerinţele de proiectare a produselor pentru sticle se aplică de la 3 

iulie 2024. Măsurile de responsabilitate extinsă ale producătorului intră în vigoare 

din 31 decembrie 2024. 

La sfârşitul lunii mai a acestui an, Comisia Europeană a publicat orientări 

referitoare la normele Uniunii Europene (UE) privind produsele din plastic de 

unică folosinţă şi a adoptat o decizie de punere în aplicare privind monitorizarea şi 

raportarea echipamentelor de pescuit introduse pe piaţă şi a deşeurilor de 

echipamente de pescuit colectate, potrivit Agerpres. 

Mai mult, pe baza datelor, statele membre care deţin ape marine vor trebui să 

stabilească, până la 31 decembrie 2024, o rată naţională minimă anuală de 

colectare în vederea reciclării a deşeurilor de echipamente de pescuit care conţin 

plastic, în scopul stabilirii unor obiective cantitative obligatorii de colectare la 

nivelul Uniunii. 

Echipamentele abandonate, pierdute sau aruncate reprezintă 27% din deşeurile de 

pe plaje, în conformitate cu evaluarea impactului din 2018, iar o parte 

semnificativă a echipamentelor de pescuit introduse pe piaţă nu este colectată în 

vederea tratării. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Ghinea: Avem prevăzut în PNRR construcția a 13 mii de stații de încărcare 

pentru mașini electrice, dar vom crește probabil la 20 de mii, Comisia ar dori 

30 de mii / Europa pregătește trecerea chiar brutală la mașini electrice 

Ministrul investițiilor și proiectelor europene, Cristian Ghinea, a declarat, miercuri 

seara, la Antena 3, că România a prevăzut în Planul Național pentru Redresare și 

Reziliență (PNRR) construcția a 13 mii de noi stații de încărcare pentru mașini 

electrice, dar că numărul acestora va crește probabil la 20 de mii în condițiile în 

care UE ar dori 30 de mii. 

”Europa pregătește trecerea chiar brutală la mașini electrice (…) Am spus 

primarilor: stații de încărcare, piste de biciclete, transport electric”, a declarat 

Ghinea la Antena 3. El a mai spus că în PNRR sunt prevăzute 300 de milioane de 

euro pentru ca România să facă parte dintr-un consorțiu european care va fabrica 

CIP_uri pentru mașini electrice. 

Cele mai relevante declarații pe tema mașinilor electrice 

 Trebuie să ținem pasul cu niște schimbări. Am pus 300 de milioane pentru 

care România să fie parte a unui consorțiu european. 

 Mașinile electrice, totul folosește cip-uri. Este o criză mondială de cip-uri. 

Este o bătălie uriașă între SUA, China, și Europa are acest plan de a aduce 

acasă producția de cip-uri. Vor fi Politehnica, companii românești, care vor 

fi parte din acest proiect.Ideea proiectului va fi să aducem România în 

această producție. 

 Europa pregătește trecerea chiar brutală la mașini electrice. Abia săptămâna 

asta am luat mașină sută la sută electrică. Avem 13 mii de stații de încărcare 

în varianta trimisă la Bruxelles. Vom crește probabil la 20 de mii iar UE vrea 

30 de mii de stații de încărcare. 

 Stațiile de încărcare vor putea fi încarcate de primării în stații publie. Sunt 

trei linii de finanțare, la autostrăzile nou făcute, A7, A8 vor avea din 

construcție stații de încărcare. 
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 Am spus primarilor: stații de încărcare, piste de biciclete, transport electric. 

Unii primari spun, domne, eu nu mi-am terminat de asfaltat orașul. Și spun, 

da, asta e România. Și în București mai sunt sute de străzi neasfaltate. Dar 

trebuie să luăm bani și pentru asta. Ce facem, ratăm trecerea la automobile 

electrice?Nu putem să facem totul din fonduri europene. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Tot mai puțini medici români vor să lucreze în străinătate. Câte certificate a 

eliberat Colegiul Medicilor din România 

Medicii români nu mai sunt interesați să lucreze în străinătate. Numărul total de 

certificate profesionale solicitate Colegiului Medicilor din România, cu scopul de a 

lucra în afara granițelor, a scăzut la doar 828. 

 

Numărul total al certificate profesionale curente, solicitate cu scopul de a exercita 

profesia de medic în afara României, a fost de 858 în anul 2020, mai mic decât în 

anii precedenţi. 

 

Numărul total al certificate profesionale curente emise în 2016 a fost de 1.462, în 

2017 - 1.374, în 2018 - 1.221, iar 2019 - 1.099. 

 

Situaţia statistică din 2016, 2017, 2018 şi primele trei luni din 2019 a fost 

întocmită în baza raportărilor colegiilor teritoriale ale Colegiului Medicilor din 

România, iar începând cu luna aprilie 2019 situaţia statistică este întocmită din 

aplicaţia informatică a CMR alcătuită pe baza înregistrărilor colegiilor teritoriale, 

se precizează în comunicat. 

 

Certificatul profesional curent (Good Standing) este documentul eliberat la cererea 

medicului ori a autorităţii competente omoloage dintr-un alt stat şi cuprinde datele 

personale relevante cu privire la onorabilitatea, moralitatea şi competenţa cu care 

îşi poate exercita profesia medicul care deţine sau a deţinut în trecut calitatea de 

membru al Colegiului Medicilor din România. 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/presedinte/ce-spune-presedintele-despre-propunerea-ca-medicii-rezidenti-sa-fie-obligati-sa-ramana-in-tara-1540966
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Ce este certificatul de conformitate 

Medicii au obligaţia să solicite eliberarea Good Standing-ului în vederea întocmirii 

dosarului de înscriere la orice examen de promovare profesională sau concurs de 

ocupare a unui post vacant de medic, de medic dentist şi, respectiv, de farmacist; 

înfiinţării cabinetelor medicale/de medicină dentară, în cazul medicilor, respectiv 

al medicilor dentişti sau exercitării profesiei în afara graniţelor României. 

 

Acesta se acordă obligatoriu doar membrilor Colegiului Medicilor din România. 

 

Certificatul de conformitate se eliberează numai medicilor, medicilor dentişti, 

farmaciştilor, asistenţilor medicali generalişti şi moaşelor care întrunesc condiţiile 

de cetăţenie, ascendenţă, filiaţie, căsătorie şi rezidenţă prevăzute de lege şi care au 

dobândit formarea în profesie pe teritoriul României. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 O nouă ediţie a videoconferinţei ''Digitalizarea României'' va avea loc joi 

Grupul de presă Bursa organizează, joi, o nouă ediţie a videoconferinţei 

"Digitalizarea României", în care va fi abordat inclusiv rolul pe care tehnologia 5G 

îl are în dezvoltarea economică. 

 

Potrivit organizatorilor, evenimentul va fi moderat de Eduard Dumitraşcu, 

preşedintele Asociaţiei Române pentru Smart City, iar printre invitaţii la dezbatere 

se află: Ciprian Teleman - ministrul Cercetării, Inovării şi Digitalizării, Marius 

Humelnicu - preşedintele Comisiei pentru comunicaţii şi tehnologia informaţiei din 

Senat, Bogdan Chiriţoiu - preşedintele Consiliului Concurenţei, Eduard Lovin - 

vicepreşedintele Autorităţii Naţionale pentru Administrare şi Reglementare în 

Comunicaţii (ANCOM), Bogdan Florea - membru în Consiliul Director al 

Asociaţiei Patronale a Industriei de Software şi Servicii (ANIS), Yugo Neumorni - 

preşedintele CIO Council, şi Alexandru Borcea - preşedintele Asociaţiei Române 

pentru Industria Electronică şi Software (ARIES). 
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Pe lista subiectelor ce vor fi dezbătute se regăsesc: Pandemia - trambulina 

digitalizării României; Provocările digitalizării forţate; Soluţiile industriei IT&C la 

problemele ridicate de digitalizarea forţată; Stadiul de pregătire a sectorului IT&C 

pentru riscurile cibernetice; Rolul tehnologiei 5G în dezvoltarea digitalizării; 

Implicaţiile noii Legi 5G în industria de profil; Legendele din jurul tehnologiei 5G; 

Locul României pe harta digitală a Europei; Contribuţia Planului Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă (PNRR) la dezvoltarea sectorului; Platforme digitale de 

investiţii pentru clienţii industriei de management de active.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Euro a atins un nou maxim istoric în raport cu leul. Dolarul american, pe un 

curs similar 

Moneda europeană a atins, miercuri, 14 iulie, un nou record istoric, potrivit datelor 

publicate de Banca Natională a României (B.N.R). 

 

Cu valoarea de 4,9283 lei, euro ajunge, astfel, la un nou maxim istoric în raport cu 

leul, precedenta valoare maximă fiind atinsă vineri, 9 iulie, la 4,9281 lei. Creşterea 

faţă de ziua marti, 13 iulie, este de doar 0,01%, adică 0,0005 lei. 

 

Euro a debutat anul la un curs de 4,8691 lei. Extremele valutare înregistrate de 

cursul EURO în perioada 8 ianuarie 2021 - 14 iulie 2021: Cursul maxim Euro este 

4.9283 lei înregistrat la data de 14 iulie 2021, cursul minim Euro este 4.8704 lei, 

înregistrat la data de 8 ianuarie 2021; cursul valutar mediu Euro pentru perioada 

selectată este 4.9037 lei. 

 

Nici dolarul nu a stat degeaba. Acesta a crescut la 4,1792 lei. Pe trend ascendent se 

găsește și francul elvețian, la 4,5475 lei, în timp ce gramul de aur a atins valoarea 

de 243,7421 lei, de la 241,9105 lei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://bnr.ro/Cursul-de-schimb-524.aspx
https://ziare.com/bani/euro/
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 România a înregistrat în primele cinci luni din 2021 un deficit de cont curent 

de 5,94 miliarde euro, comparativ cu 3,2 miliarde euro în ianuarie - mai 2020: 

deficitul din schimburile internaţionale de bunuri s-a adâncit, iar balanţa 

veniturilor primare a ajuns la un minus de 1,1 mld.euro 

România a înregistrat în primele cinci luni din 2021 un deficit de cont curent de 

5,94 miliarde euro, comparativ cu 3,2 miliarde euro în perioada ianuarie - mai 

2020, cele mai mari diferenţe fiind la balanţa bunurilor şi la cea a veniturilor 

primare, arată datele publicate astăzi de BNR. 

Creşterea deficitului a fost determinată în primul rând de dezechilibrul din zona 

schimburilor internaţionale de bunuri, unde România are un minus de 8,7 miliarde 

euro la finele lunii mai, în creştere cu 1,1 miliarde euro faţă de perioada similară 

din 2020. 

Balanţa serviciilor avea după primele cinci luni din 2021 cu un excedent de 3,5 

miliarde euro, mai mic cu 72 milioane euro.   

Dintre acestea, transportul a avut un excedent de 1,69 miliarde euro, în uşoară 

creştere faţă de anul trecut, când era la 1,5 milirde euro, iar turismul şi-a majorat 

din nou deficitul la 744 milioane euro, faţă de  696 milioane euro în mai 2020. 

Pe segmentul veniturilor primare, care includ venituri din muncă, venituri din 

investiţii în active financiare (investiţii directe, de portofoliu şi alte investiţii), 

impozite, subvenţii, excedentul din aprilie s-a transformat în deficit în cursul lunii 

mai, de 1,1 miliarde euro. În mai 2020, România avea un excedent de 109 milioane 

euro pe acest segment. 

Balanţa veniturilor secundare, care includ transferuri curente private şi transferuri 

ale administraţiei publice, şi-a redus excedentul cu 287 milioane euro faţă de mai 

2020, la 349 milioane euro în mai 2021. 

 Investiţiile străine directe au însumat 2,43 miliarde euro (comparativ cu 758 

milioane euro în perioada ianuarie - mai 2020), din care participaţiile la capital 

(inclusiv profitul reinvestit net estimat) au fost de  2,34 miliarde euro, iar creditele 

intragrup au înregistrat valoarea netă de 92 milioane euro. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Banca Mondială: România are nevoie de instituţii mai puternice şi de 

disciplină fiscală 

Anna Bjerde, întâlnire cu Klaus Iohannis și Florin CîțuFlorin Cîțu: „Vom continua 

să lucrăm cu Banca Mondială și să finalizăm implementarea cu succes a 

reformelor” 

România a cunoscut, înainte de pandemie, una dintre cele mai rapide creşteri 

economice din Uniunea Europeană, dar are nevoie de instituţii mai puternice şi de 

disciplină fiscală pentru a o menţine şi este important să îşi îmbunătăţească urgent 

rezilienţa în faţa dezastrelor naturale şi a schimbărilor climatice, a declarat 

vicepreşedintele Băncii Mondiale pentru Europa şi Asia Centrală, Anna Bjerde. 

 

Aceasta a efectuat, în perioada 12 - 14 iulie 2021, prima sa vizită oficială în 

România, ocazie cu care a apreciat nivelul înalt recent de creştere economică al 

ţării, precum şi răspunsul eficient al acesteia la criza economică şi la cea din 

domeniul sănătăţii generate de pandemia de COVID-19. Se aşteaptă ca aceste 

eforturi să faciliteze o creştere economică în 2021 la niveluri similare cu cele de 

dinainte de pandemie, conform unui comunicat al BM. 

 

„Înainte de pandemie, România a cunoscut una dintre cele mai rapide rate de 

creştere economică din Uniunea Europeană (UE) şi o reducere semnificativă a 

sărăciei. Dar ţara are nevoie de instituţii mai puternice şi de disciplină fiscală 

pentru a menţine o creştere economică de care să beneficieze toţi cetăţenii. Este 

important ca România să îşi îmbunătăţească urgent rezilienţa în faţa dezastrelor 

naturale şi a schimbărilor climatice, pentru o redresare echitabilă şi sustenabilă”, a 

spus oficialul BM. 

În timpul vizitei sale, Anna Bjerde a reafirmat angajamentul Băncii Mondiale de a 

sprijini România pentru o redresare post-pandemică prietenoasă cu mediul, 

rezilientă şi incluzivă şi a subliniat necesitatea implementării unor reforme 

structurale ambiţioase şi a consolidării fiscale, asigurând sprijinul celor mai 

vulnerabili membri ai societăţii, precum şi consolidarea instituţiilor ţării. Anna 

Bjerde a subliniat, de asemenea, sprijinul continuu al Băncii Mondiale pentru 

punerea în aplicare a strategiei naţionale pentru integrarea romilor. 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/banca-mondiala-romania-are-nevoie-de-institutii-mai-puternice-si-de-disciplina-fiscala-1598327#highlight-1598327-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/banca-mondiala-romania-are-nevoie-de-institutii-mai-puternice-si-de-disciplina-fiscala-1598327#highlight-1598327-1
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Anna Bjerde, întâlnire cu Klaus Iohannis și Florin Cîțu 

Vizita a inclus întâlniri la nivel înalt şi discuţii aprofundate cu autorităţi publice, 

societatea civilă, sectorul privat şi parteneri de dezvoltare. Anna Bjerde s-a întâlnit 

şi cu preşedintele României, Klaus Iohannis, pentru a discuta despre eforturile 

continue de redresare ale României, inclusiv despre reformele în sectorul educaţiei 

în urma provocărilor generate de pandemie. Cu premierul Florin Cîţu şi alţi 

membri ai Cabinetului acestuia, vicepreşedintele Băncii Mondiale a discutat despre 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) şi reforme prioritare pentru a 

încuraja o redresare durabilă din punct de vedere fiscal, ce protejează mediul 

înconjurător şi care este favorabilă incluziunii sociale în ţară. 

„Fondurile ce urmează să fie accesate prin PNRR, precum și prin intermediul 

Fondurilor Structurale și de Investiții Europene din perioada de programare 2021-

2027, oferă o oportunitate fără precedent pentru România, în dezvoltare și reforme 

din sectoare cheie”, a declarat Florin Cîțu, prim-ministrul României. 

Florin Cîțu: „Vom continua să lucrăm cu Banca Mondială și să finalizăm 

implementarea cu succes a reformelor” 

„Vom continua să lucrăm cu Banca Mondială și să finalizăm implementarea cu 

succes a reformelor”, a mai anunțat premierul Florin Cîțu în cadrul întâlnirii. 

În vizita efectuată în România, Anna Bjerde a fost însoţită de Gallina A. 

Vincelette, director regional pentru ţările din UE, şi de Anna Akhalkatsi, noul 

manager de ţară pentru România şi Ungaria, precum şi de Koen Davidse, director 

executiv al board-ului Băncii Mondiale. 

Vizita a marcat semnarea unui nou Memorandum de Înţelegere (MoU) între Banca 

Mondială şi Guvernul României pentru furnizarea asistenţei tehnice până în anul 

2029. În cadrul acestui Memorandum, Banca Mondială va sprijini Guvernul în 

eforturile sale ce urmăresc convergenţa României la standardele UE, încurajarea 

prosperităţii în cadrul întregii societăţi, reducerea sărăciei, promovarea incluziunii 

sociale şi consolidarea capacităţii generale a administraţiei publice, se mai 

menţionează în comunicat. 

(Sursa: Digi 24) 
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 ORDIN de la Comisia Europeană: România trebuie să-şi reducă cu încă 

12,7% emisiile de gaze cu efect de seră 

Comisia Europeană a propus miercuri un pachet ambiţios de măsuri pentru 

atingerea obiectivelor climatice ale UE, împreună cu o distribuire a ţintelor 

naţionale de reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră asupra cărora cele 27 de 

state membre vor avea dezbateri aprinse, relatează Reuters. 

Printre măsurile propuse de executivul comunitar în vederea atingerii obiectivului 

de reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră cu 55% faţă de anul 1990 şi 

obţinerea neutralităţii climatice în anul 2050 se regăsesc creşterea costurilor pentru 

emisiile de CO2 generate de încălzire, transporturi şi industrie (inclusiv prin 

reformarea sistemului UE de comercializare a certificatelor de emisii - ETS), 

taxarea combustibililor destinaţi transporturilor aeriene şi navale, interzicerea din 

anul 2035 a comercializării autoturismelor noi diesel şi pe benzină, utilizarea 

sporită a surselor regenerabile de energie (cu obiectivul ca 40 % din energia UE să 

fie produsă din surse regenerabile până în 2030) concomitent cu reducerea 

consumului de energie, alinierea politicilor fiscale la obiectivele Pactului verde 

european, realizarea de campanii de împădurire, etc. 

Actualele norme europene au la bază vechiul obiectiv de reducere a emisiilor 

poluante cu 40%. Prin urmare, planul prezentat miercuri de Comisia Europeană 

cuprinde creşteri ale obiectivelor naţionale pentru toate statele membre. Fiecare 

dintre ele va trebui să-şi reducă emisiile de CO2 în sectoarele precizate - inclusiv 

transporturile şi încălzirea locuinţelor - cu o măsură calculată pe baza PIB-ului pe 

locuitor, ceea ce înseamnă că statele mai bogate vor avea procentual ţinte mai mari 

comparativ cu acelea mai sărace. Totuşi, obiectivele de reducere a emisiilor pentru 

acestea din urmă au fost sporite cu procente apropiate celor dintâi. 

Astfel, Germania, Danemarca, Finlanda, Suedia şi Luxemburg vor trebui să-şi 

reducă emisiile cu 50% până în anul 2030 faţă de anul 2005, ţintele lor actuale 

fiind cuprinse între 38% şi 40%. În acest timp, ţinta de reducere a acestor emisii va 

creşte în cazul României de la 2% la 12,7%, cea a Ungariei de la 7% la 18,7%, a 

Poloniei de la 7% la 17,7%, a Republicii Cehe de la 14% la 26%, iar a Bulgariei va 

creşte la 10% faţă de actuala ţintă de 0% care în cazul acestei ţări înseamnă doar să 

nu-şi crească emisiile. 
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Comisia Europeană a avertizat că planul prezentat miercuri va implica o tranziţie 

profundă, cu mari schimbări structurale în foarte puţin timp şi va conduce la 

transformarea economiei şi a societăţii UE în vederea atingerii obiectivelor 

ambiţioase în materie de climă. Acest plan va fi negociat cu statele membre şi cu 

Parlamentul European, informează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Din 2035, vânzarea mașinilor pe motorină și benzină devine istorie. Ce 

intenționează Comisia Europeană 

Comisia Europeană a propus miercuri reducerea la zero a emisiilor de CO2 ale 

autovehiculelor noi din Uniunea Europeană începând din 2035, ceea ce ar însemna 

de facto interzicerea vânzării de noi automobile pe benzină şi motorină începând 

cu acea dată, informează AFP, potrivit Agerpres. 

Pentru a accelera trecerea la vehiculele electrice, Executivul comunitar a propus o 

reducere cu 55% a emisiilor de CO2 ale noilor autoturisme începând din 2030, 

comparativ cu nivelul din 2021, şi o reducere de 100% începând din 2035. Tot 

pentru a stimula vânzarea de automobile electrice, Bruxelles-ul a propus o serie de 

măsuri legislative care ar cere statelor membre să instaleze staţii publice de 

încărcare de-a lungul drumurilor principale la o distanţă de maximum 60 de 

kilometri între ele, începând din 2025. 

Aceste măsuri sunt destinate să contribuie la atingerea obiectivelor climatice ale 

UE, dar de ele vor beneficia şi cetăţenii prin reducerea cheltuielilor energetice şi 

îmbunătăţirea calităţii aerului, a informat Comisia Europeană într-un comunicat de 

presă. 

 

Aceste propuneri ale Comisiei trebuie însă să fie discutate cu statele membre şi 

Parlamentul European, ceea ce ar putea conduce la ajustări importante. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Proteste în sectorul auto şi companiile aeriene după propunerea planului 

climatic al Comisiei Europene 

Propunerea Comisiei Europene de interzicere a comercializării autoturismelor noi 

diesel şi pe benzină începând din anul 2035 nu este o soluţie raţională, a estimat 

miercuri Asociaţia Constructorilor Europeni de Automobile (ACEA), în timp ce 

Asociaţia Internaţională a Transportului Aerian (IATA) consideră că noile taxe pe 

care executivul comunitar doreşte să le impună acestui sector sunt 

contraproductive pentru sustenabilitatea sa, relatează agenţiile AFP şi EFE. 

Pentru atingerea obiectivului de reducere a emisiilor de gaze cu efect de seră cu 

55% faţă de anul 1990 şi obţinerea neutralităţii climatice în anul 2050 în UE, 

Comisia Europeană a propus miercuri un pachet ambiţios de măsuri, între care se 

regăsesc creşterea costurilor pentru emisiile de CO2 generate de încălzire, 

transporturi şi industrie, taxarea combustibililor destinaţi transporturilor aeriene şi 

navale, interzicerea din anul 2035 a comercializării autoturismelor noi diesel şi pe 

benzină, etc. 

''Interzicerea unei tehnologii nu este o soluţie raţională în acest stadiu'', a reacţionat 

Asociaţia Constructorilor Europeni de Automobile (ACEA). ''Toate opţiunile, 

inclusiv motoarele termice foarte eficiente, hibridele şi vehiculele alimentate cu 

hidrogen trebuie să joace un rol către neutralitatea climatică'', consideră această 

asociaţie. Preşedintele ei, Oliver Zipse, care de asemenea conduce compania 

germană BMW, a cerut în acest context ''instituţiilor UE să se concentreze mai 

degrabă pe inovaţie decât pe impunerea sau interzicerea unei tehnologii anume''. 

La rândul său, directorul general al Asociaţiei Internaţionale a Transportului 

Aerian (IATA), Willie Walsh, a avertizat că noile ''taxe vor devia din sectorul 

aerian bani care ar putea fi folosiţi pentru reducerea emisiilor prin înnoirea flotelor 

şi adoptarea de tehnologii curate''. ''Aviaţia este angajată faţă de reducerea emisiilor 

de carbon şi nu avem nevoie de măsuri persuasive sau punitive'', a indicat Walsh. 

Pachetul de măsuri propus miercuri de Comisie, denumit 'Fit for 55', schiţează 

arhitectura legală a transformării energetice şi climatice a UE. Acesta va fi 

negociat cu statele membre şi cu Parlamentul European, proces care ar putea dura 

circa doi ani, notează Reuters, informează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Banca Centrală Europeană începe să lucreze la o versiune digitală a 

monedei euro 

Banca Centrală Europeană (BCE) a anunţat miercuri că începe să lucreze la crearea 

unei versiuni digitale a euro, în condiţiile în care tot mai mulţi oameni renunţă la 

folosirea numerarului, transmite CNBC, citată de News.ro. 

Este de aşteptat ca proiectul să dureze doi ani şi ideea este de a proiecta o versiune 

digitală a monedei unice, utilizată de cele 19 state membre ale zonei euro. 

Cu toate acestea, implementarea efectivă a monedei garantate de banca centrală ar 

putea dura încă doi ani, în plus faţă de etapa de proiectare şi investigaţie. 

”Au trecut nouă luni de când am publicat raportul nostru despre un euro digital. În 

acea perioadă, am efectuat analize suplimentare, am căutat contribuţii de la cetăţeni 

şi profesionişti şi am realizat câteva experimente, cu rezultate încurajatoare. Toate 

acestea ne-au determinat să decidem să trecem la etapa următoare şi să începem 

proiectul unui euro digital ”, a declarat preşedinta BCE Christine Lagarde într-un 

comunicat. 

Ea a adăugat: ”Munca noastră vizează să ne asigurăm că în era digitală cetăţenii şi 

firmele continuă să aibă acces la cea mai sigură formă de bani, banii băncii 

centrale”, a adăugat ea. 

Lagarde prognozase în martie un calendar de cel puţin patru ani pentru 

implementarea completă a proiectului. 

Într-un interviu acordat Bloomberg News, Lagarde a spus că acesta este un efort 

tehnic şi că ”trebuie să ne asigurăm că o facem corect”. 

Euro digital ar permite consumatorilor să plătească electronic, fără a fi nevoie de 

bancnote şi monede. Cu toate acestea, ar ”completa” sistemul monetar existent, 

mai degrabă decât să înlocuiască numerarul fizic şi să şteargă activitatea 

creditorilor comerciali. 

„Intrăm în era banilor digitali. Soluţiile private pentru plăţi digitale şi online aduc 

avantaje importante, cum ar fi confortul, viteza şi eficienţa. Dar prezintă şi riscuri 

în ceea ce priveşte confidenţialitatea, siguranţa şi accesibilitatea.  
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Şi pot fi scumpe pentru unii utilizatori” a declarat miercuri Fabio Panetta, membru 

al comitetului executiv al BCE. 

Discuţiile despre un euro digital au apărut ca urmare a planurilor Facebook de a 

avea propria sa monedă digitală. Cu toate acestea, discuţiile s-au accelerat oarecum 

odată cu pandemia, pe măsură ce mai mulţi oameni au început să cumpere bunuri 

online. 

”Pandemia de coronavirus a arătat cât de repede se poate întâmpla o astfel de 

schimbare. Şi acest lucru afectează modul în care plătim. Cumpărăm din ce în ce 

mai mult digital şi online. Rolul numerarului ca mijloc de plată este în scădere ”, a 

adăugat Panetta. 

(Sursa: G4media.ro) 

 


